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رویداد

بعد از جلسه  ۴ساعته
 با نمایندگان مجلس اظهار شد

روایت عراقچی از حضور در کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی

رئیس تیم مذاکره کننده ایران در مذاکرات وین،  �
با اشاره به حضورش در نشست کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی، 
گفت: «در این نشست گزارشی از آخرین وضعیت 
روند مذاکرات وین ارائه کردم». به گزارش ایســنا، 
سیدعباس عراقچی، معاون وزیر خارجه در جمع 
خبرنــگاران در ارتباط با دیدار روز یکشــنبه اش با 
اعضای کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شــورای اســلامی، اظهار کــرد: «در این 
دیدار درباره مذاکرات وین آنچه  تاکنون گذشــته ، 
نتایجــی که تا الان حاصل شــده ، پیشــرفت هایی 
که ایجاد شــده، مشکلاتی که وجود دارد و مسائل 
اصلی که هســت، گزارشی ارائه دادیم». عراقچی 
با بیان اینکه این جلســه، جلســه مفیــدی بود و 
نزدیک به چهار ســاعت به طــول انجامید، ادامه 
داد: «نقطه نظرات نماینــدگان مجلس در ارتباط 
با مذاکرات برای ما مفید اســت و همیشــه مفید 
بوده اســت و بنده به صورت مفصل گوش دادم. 
نقطه نظراتی در این جلسه مطرح شد که در ادامه 
مســیر می تواند به ما کمک کند و من خوشــحال 
هســتم که این تعامل بیــن تیــم مذاکره کننده و 
مجلــس وجــود دارد و گزارش هــای مــا از این 
گفت وگوها به اطلاع نمایندگان مجلس می رسد». 
امنیت  پیش تر، یکشنبه شب، سخنگوی کمیسیون 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به حضور عراقچی در جلسه این کمیسیون، 
گفــت  بــر اســاس گــزارش ارائه شــده در مورد 
تحریم هــای بخشــی، منطق جمهوری اســلامی 
ایران حاکم بوده و طرف آمریکایی اعلام کرده که 
می تواند این تحریم ها را بردارد اما در مورد اجزای 
تحریمــی، مســائلی همچنان باقی مانده اســت. 
ابوالفضل عمویی در توضیح جلســه روز یکشنبه 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، 
اظهار کرد: «کمیســیون امنیت ملی در راســتای 
انجام وظایف نظارتی خود، از هیئت مذاکره کننده 
برای ارائه آخرین وضعیــت مذاکرات وین دعوت 
کرد که این جلســه با حضور آقای عراقچی رئیس 
این هیئت تشــکیل شــد». وی توضیــح داد: «در 
این جلســه آقای عراقچی گزارشــی درباره روند 
مذاکرات ارائه کــرد. همان طور که ما گزارش هایی 
درباره مذاکرات پیشــین گرفته بودیم، این بار هم از 
نحوه پیگیری چارچوب های اصلی سیاســت های 
قطعــی جمهوری اســلامی ایــران گزارش هایی 
گرفتیم. ما چند سیاســت مهم را دنبال می کنیم؛ 
سیاســت اصلــی، لغو کلیــه تحریم هــا و انجام 
راســتی آزمایی برای لغو این تحریم هاست و پس 
از آن جمهوری اسلامی آماده است تا به تعهدات 
ســابق خود در اجرای برجام بازگردد. این، مطالبه 
نمایندگان اســت کــه این سیاســت های اصلی و 
همه اجزای آن با دقت دنبال شــود». ســخنگوی 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شــورای اســلامی ادامــه داد: «آقــای عراقچی 
توضیحاتی درباره رونــد گفت وگوها ارائه کرد. در 
ایــن مذاکرات، با توجه به منطــق ایران برای رفع 
تحریم ها، هیئت مذاکره کننده توانســته اند بخش 
زیــادی از تحریم هــا را به مرحله ای برســانند که 
طرف های غربــی و آمریکایی تأییــد کنند که باید 
رفع شــود اما همچنان بخش مهمی از تحریم ها 
باقــی مانــده اســت که ایــن موضــوع در ادامه 
مذاکــرات دنبال خواهد شــد و مطالبه نمایندگان 
نیز این اســت که کلیه تحریم ها باید لغو شــود». 
عمویی ادامه داد: «بر اســاس گزارش ارائه شده در 
مورد تحریم های بخشی، منطق جمهوری اسلامی 
ایــران حاکم بــوده و طرف آمریکایــی اعلام کرده 
کــه می تواند ایــن تحریم ها را بــردارد اما در مورد 
اجــزای تحریمی، مســائلی همچنــان باقی مانده 
اســت، به خصوص درباره ادعاهایی در موضوعات 
منطقه ای و حقوق بشــر. در این چارچوب خواسته 
نمایندگان از هیئت مذاکره کننده این است که کلیه 
تحریم ها باید لغو شــود». وی اضافه کرد: «یکی از 
موضوعات در حال گفت وگو، بحث راســتی آزمایی 
اســت. خواسته جمهوری اســلامی برداشته شدن 
مؤثر تحریم هــا و نه فقط روی کاغذ اســت. از این 
جهــت اصرار بر اجرای دقیق راســتی آزمایی یکی 
دیگــر از خواســته های نماینــدگان بود کــه آقای 
عراقچی گزارش داد که گفت وگوها در جریان است. 
بنابراین در روند مذاکــرات موضوعات جدی باقی  
مانده اســت و باید اصرار شــود در این موضوعات 
خواســته های اساسی جمهوری اســلامی مدنظر 
باشــد». عراقچی این هفته در حالی به کمیســیون 
امنیت ملی رفته بود که توافق ایران و آژانس که به 
مصوبه مجلس مربوط بود، در آستانه تمدید بود و 
دیروز نیز این تمدید اعلام شد. طبق مصوبه مجلس 
فرایند نظارتی آژانس در سایت های هسته ای ایران 
و اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی متوقف شــده 
است اما با توافقی که دستگاه دیپلماسی و سازمان 
انرژی اتمــی ایران بــا آژانس داشــتند، اطلاعات 
نظارتی توســط ایران ذخیره می شود تا در صورت 
احیای برجام، به آژانس ارائه شــود و روند نظارتی 
دچار ســکته نشــود. وزارت خارجه تأکید دارد این 
توافق مصوبه مجلس را نقض نمی کند. عراقچی 
پیش تــر اوایل اردیبهشــت ماه نیز بــرای گزارش و 
رایزنی درباره مذاکرات وین راهی جلسه کمیسیون 

امنیت ملی شده بود.

ادامه از صفحه اول

«شیخ الاسلامی» نقطه تعادل
از آقــای دکتــر  در آن ســال ها جــز ایشــان، 
محمدابراهیم آیتی بیرجندی نام برده می شــد که 
کتابــی هم از انگلیســی به فارســی ترجمه کرده 
بود. علامه میرزا ابوالحســن شــعرانی تهرانی هم 
از همیــن ویژگی برخــوردار بود؛ امــا ترجمه ای از 
زبان های اروپایی از ایشــان در دست نیست. آقای 
احمــدی کیــف سامســونت داشــت و از در ویژه 
استادان در ضلع شــمالی دانشکده وارد می شد و 
مســیرش تا گروه فلســفه در طبقه دوم را تند طی 
می کرد. در ســال ۵۵ که نشریه دانشجویی فلق را 
منتشــر می کردیم، آقای احمدی هــم مقاله ای به 
ما داد که چاپ شــد. در آن سال این ارتباط نزدیک 
با دانشجویان کاری مشــکل بود که بسیاری به آن 
تن نمی دادند. و بالاخره دکتر علی شیخ الاســلامی 
که تبــاری اصطهباناتی داشــت و عموی ایشــان، 
مجد شــیرازی از منبری های خــوب تهران بود که 
در دهــه ۵۰ در منــزل ما هم منبــر می رفت. پدرم 
ترتیبی می داد تا منبر او در ســاعات پایانی مجلس 
برگزار شــود. او بسیار خوش ســخن بود و کمتر از 
یک ساعت ســخن نمی گفت. دکتر شیخ الاسلامی 
فارغ التحصیــل دانشــگاه تهران بود. اســتادان او 
ماننــد مرحوم همایی و زنده یاد فروزانفر از نســلی 
بودند که در روحانیت و تحصیلات قدیم سابقه ای 
درخشان داشتند. شیخ الاسلامی با بررسی احوال و 
آرای ابن عربی رســاله دکتری خود را به پایان برد، 
هرچند هیچ گاه در پی انتشــار آن برنیامد. مباحث 
کلاســی ایشــان در حوزه عرفان اســلامی و با اتکا 
بــه متون ادبی و شــعری بــود و خود بــا دیگران 
همان گونه رفتار می کرد که از بزرگان ادب فارســی 
آموخته بود. اگر روزگاری درســگفتارهای ایشــان 
منتشــر شــود، اســتفاده از آنها فراگیر خواهد شد. 
جالب اینکه در سال های پرتلاطم اوایل انقلاب که 
برخورد با شماری از استادان بنام دانشکده ادبیات 
با شــعار دینــی جریان داشــت، این ســه روحانی 
دانشــگاهی نه تنها خــود را از تندروی ها دور نگه 
می داشــتند؛ بلکه گاهی آشــکار علیه آن ســخن 
می گفتند و از این رفتارها گله می کردند. ســبب را 
باید در تحصیلات کلاسیک آنها جست وجو کرد. آن 
تحصیلات به  نحوی بود که به آنها توانایی استنباط 
از منابــع اصلی می داد؛ درحالی کــه دیگران کمتر 
چنین توانایی داشتند و به دنبال شعارهای روزمره 
و گاهی درگیر حسادت ها بودند. پس از مدتی آقای 
شیخ الاسلامی ریاست دانشــکده را پذیرفت. اداره 
دانشــکده ای که پر از مباحث نظری جدید و قدیم 
بود؛ در آن روزگاری که هنوز بساط پرسشگری رواج 
و رونق نیافته بود، کاری دشــوار به نظر می رسید. 
جریانات دانشجویی نواندیش در کنار دانشجویانی 
که همــه چیز را با نگاه ایدئولوژیک می نگریســتند 
کار را از هر جهت سخت و پیچیده تر می کرد. آقای 
شیخ الاسلامی در چنین شــرایطی کوشش می کرد 
نقطه تعادل باشــد و نه تنها از فعالیت های فکری 
گروه ها ممانعت نکند؛ بلکــه زمینه طرح مباحث 
دانشــگاهی آنها را فراهــم کند. او در ایــن کار از 
پشــتوانه اســتادان بنام آن روزگار دانشــکده بهره 
می برد؛ چون آنها هم احساس می کردند در شرایط 
آرامش می توان کار علمی را پیش برد. در زمانی  که 
برنامه هویت یا بــه تعبیر دکتر زرین کوب «هُو»یت 
در سیمای جمهوری اســلامی ساخته شد، فضای 
تلخــی در محیط های علمی و به ویژه اســتادان و 
دانشــجویان دانشکده ادبیات حاکم شد. من نیز که 
سابقه آشــنایی نزدیک با برخی از آنان مانند دکتر 
زرین کوب را داشــتم، از این موضوع متأثر شــدم و 
از یکــی از همکارانم، آقای محمدخانی خواســتم 
تا مســئولیت گردآوری کتابی در بزرگداشــت مقام 
علمی زرین کوب را عهده دار شــود. این کتاب با نام 
«درخت معرفت» تهیه و منتشــر شد و در نخستین 
نمایشــگاه بین المللی کتاب پــس از آن برنامه در 
مراســمی عمومی از آن رونمایی شد و بسیاری از 
استادان و ارادتمندان زرین کوب با وجود آن شرایط 
دشــوار از آن کار اســتقبال کردند. این گونه آثار نه 
در شــمارگان وسیع چاپ می شد و نه به چاپ های 
بعدی می رسید؛ اما در این زمینه هر دو اتفاق افتاد. 
از مشــتریان پر و پا قرص نمایشگاه همین بزرگواران 
بودنــد که خوشــحالی خود را پنهــان نمی کردند. 
بعدها مراسم بزرگداشت دیگری هم برای مرحوم 
زرین کوب برگزار شد. حضور شیخ الاسلامی تنها در 
فعالیت های رسمی خلاصه نمی شد و بسیار درباره 
استادان و همکارانشــان گره گشایی می کرد. به یاد 
دارم در زمــان فوت مرحوم قیصر امین پور، اســتاد 
دانشگاه تهران و شــاعر بلندآوازه، بین خانواده در 
تعیین محل دفــن او اختلافاتی بروز کرد و بالاخره 
پیکر او در گتوند خوزســتان به خاک ســپرده شد؛ 
امــا در آن جلســه خانوادگــی هم نقطــه تعادل 
مرحوم شیخ الاســلامی بود؛ با آنکه این امری کاملا 
خصوصی بــود و می توانســت از آن بر کنار بماند. 
به هر حــال مشــی روحانیــان آن دوره چنین بود. 

خداوند همه آنها را غریق رحمت کند.

کارت  خودرو  چری  ARIZZO 5T رنگ  مشکی متالیک 
مدل ۱۳۹۷ شماره پلاک ایران ۷۷ _ ۲۳۲ ه ۷۳ و شماره 

موتور MVME4T15BARH001747 و شماره 
شاسی NATFCANH6J1010752 به نام

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

شــرق: همان زمانی که هنوز 
ترامپ انتخابات را هم نباخته 
و  بودند سیاســت مداران  بود، 
کارشناســان سیاست خارجی 
در آمریــکا که آشــوب آفرینی 
بی حساب وکتاب رئیس جمهور 
هســته ای  مذاکرات  بحث  در 
و برجــام را توفیــق اجبــاری 

می دانستند و معتقد بودند حالا که ترامپ بازی را به هم 
زده و هزینه آن را داده است، دولت بعدی باید در مقابل 
بازگشت به برجام و تعهداتش از ایران امتیاز بگیرد. حالا 
به نظر می رســد وزیر خارجه دولت جدید ایالات متحده 
آمریــکا بدش نیامده آن گزینه را محکی هم بزند و البته 
مقامات وزارت خارجه ایران هم با همان قاطعیت دوره 
ترامپ از او خواســته اند این فکر را از سرش بیرون کند. 
وزیــر امور خارجه ایران، در توییتــر به حرف های آنتونی 
بلینکن، همتــای آمریکایی اش درباره تأثیر کارزار فشــار 
حداکثری دونالد ترامپ، رئیس جمهور ســابق آمریکا بر 
ایران واکنش نشــان داد. محمدجــواد ظریف در توییتر 
خطاب به بلینکن نوشــت: «لغو تحریم های ترامپ یک 
وظیفه قانونی و اخلاقی است، نه یک وسیله نفوذ برای 
مذاکرات». ظریــف ادامه داد: «برای ترامپ کارآمد نبود، 
برای شــما هم نخواهد بود. میلیاردهــا دلار پول مردم 
ایران را که در خارج بــه خاطر زورگویی آمریکا گرو نگه 

داشته شده است، آزاد کنید».
 او همچنیــن بــا خطــاب قــراردادن جــو بایــدن 
رئیس جمهور کنونی آمریکا گفت: «تاریخ مصرف میراث 
ترامپ گذشته است. رهایش کنید». سیدعباس عراقچی، 
معاون سیاسی وزیر خارجه و رئیس هیئت مذاکره کننده 
ایران در وین، نیــز در واکنش به این اظهارات بلینکن در 
توییتر نوشــت: «دیروز چهار ساعت در کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس دربــاره مذاکرات وین 
گفت وگو داشتم. جلسه ســخت اما مفیدی بود. اصول 
یکی اســت: آمریــکا به عنوان طرفی که برجــام را ترک 
کرده اســت، باید اول تحریم های خود را بردارد. پس از 
راســتی آزمایی، ایران اجرای کامل برجام را از سر خواهد 
گرفت. آیا آمریکا آماده اســت؟». بلینکن روز گذشته در 

گفت وگویی با شبکه ای بی سی 
گفتــه بــود: «ایران با داشــتن 
ســلاح هســته ای یــا توانایی 
ساخت ســلاح هســته ای در 
مــدت کوتاه می توانــد در این 
زمینه ها با مصونیت بیشــتری 
فعالیت کند که همین مسئله 
خود لزوم بازگرداندن مســئله 
هسته ای به چارچوبی را که توافق هسته ای تعیین کرده 
بود، می افزاید. خیلی از این فعالیت ها درحال حاضر و در 
طول چهار سال گذشته ذیل فشــار حداکثری که دولت 
قبلی اعمال کرده بود، پیش می روند. بدون شــک [فشار 
حداکثری] نتیجه ای که بــه دنبال آن بودیم - که توقف 
همه این فعالیت هاســت - را به ارمغــان نیاورد». وزیر 
خارجه آمریکا افزود: «برای همیــن اولین کاری که باید 
انجام دهیم، بازگرداندن مســئله هسته ای به چارچوب 
خود است. به همین خاطر متعهد هستیم که تلاش کنیم 
و ببینیم آیا ایران به پایبندی به توافق هســته ای یا همان 
برجام بازخواهد گشــت یا نه. بــرای همین مذاکرات در 
جریان اســت و از آن به عنوان سکویی برای رسیدگی به 

دیگر مشکلات استفاده خواهیم کرد». 
بلینکــن در رابطــه بــا برداشته شــدن تحریم های 
اعمالی گفــت: «فکر کنم ما در پنجمیــن دور مذاکرات 
خود در وین با ایرانیان هســتیم. چیزی که این مذاکرات 
مشــخص کرده اند، این است که هر طرف برای بازگشت 
به پایبندی باید چه کارهایی انجام دهد. ما می دانیم که 
چه تحریم هایی اگر در مغایرت بر توافق هسته ای باشند، 
باید برداشته شوند. مسئله مهم تر این است که ایران نیز 
می داند که برای بازگشــت به توافق بایــد چه کارهایی 
انجــام دهد؛ اما ما هنوز ندیده ایم کــه آیا ایران حاضر و 
مایل به انجام کارهایی اســت کــه باید انجام دهد یا نه. 
این یک آزمون اســت و ما هنوز جوابی برای آن نداریم». 
این موضع گیری ها از سوی مقامات ایران در حالی است 
که دو طرف به واســطه گفت وگوهای برجامی وین، در 
حال مذاکره غیرمستقیم هستند. نشانه ها البته حاکی از 
پیشرفت در مذاکرات است؛ اما مشخص است که هنوز تا 

نقطه نهایی، راه باقی است.

اتفاقــی قابــل پیش بینی 
بود که توافــق ایران و آژانس 
بین المللی انرژی اتمی تمدید 
می شود و شــاید این را بتوان 
نشــانه ای دانســت از آنکــه 
گویــی توافــق در وین نزدیک 
به نظر می رســد. اگرچه هنوز 
نمی تــوان زمــان خاصــی را 

بــرای این توافق در نظر گرفت، اما همان قاعده قدیمی 
پابرجاست؛ تا بر سر همه چیز توافق نشود، گویی بر هیچ 
چیز توافق نشــده است. حالا تفاهم ایران و آژانس یک 
ماه دیگر تمدید شد تا شاید در این یک ماه، توافق ایران 
با کشورهای ۱+۵ و البته با مذاکره غیرمستقیم با آمریکا، 
در وین به دســت آید؛ دستور کار مذاکره، بازگشت همه 

به برجام است.
در حالی که ۳۱ اردیبهشت مهلت توافق پیشین ایران 
و آژانس به پایان رســید، روز گذشــته رافائل گروســی، 
مدیــرکل آژانــس بین المللی انرژی اتمــی، اعلام کرد 
تفاهم های ایــران و آژانس تا ۲٤ ژوئــن (۳ تیر ) ادامه 
خواهــد یافــت. او در یک کنفرانس خبــری اعلام کرد 
این به آن معناســت که اطلاعات ضبط شــده از طریق 
تجهیــزات فنی همچنــان تحت نظــارت آژانس باقی 
خواهد مانــد. باید بگویم هرچند این تفاهم که ابتدا در 
ماه فوریه حاصل شد، بسیار حائز اهمیت بود، اما اکنون 

به مراتب مهم تر است.
طبــق توافقی که بهمن و به دنبال مصوبه مجلس 
درباره تحریم ها و شــتاب بیشتر فعالیت های هسته ای 
بین ایران و آژانس به دســت آمد، بازرســی ها متوقف 
شده و به جای آن داده ها ضبط  ولی در اختیار ایران باقی 
می ماند. در حالی که به توافق بر سر لغو تحریم ها دست 

نیابند، این اطلاعات به کل پاک می شود.
کاظم غریب آبادی، ســفیر و نماینده دائم کشورمان 
نزد سازمان های بین المللی در وین نیز روز گذشته گفت: 
تصمیم ایران بــرای ادامه ضبط داده هــای دوربین ها 
حداکثر تا یک  ماه دیگر، امروز از ســوی ســازمان انرژی 
اتمــی به اطــلاع مدیــرکل آژانس بین المللــی انرژی 
اتمی رســید. داده های ســه ماه گذشــته همچنان در 

اختیار ســازمان انرژی است و 
نمی شــود.  منتقل  آژانس  به 
داده های یــک ماه پیش رو نیز 
صرفا نزد ایــران خواهد ماند. 
در رابطــه با حذف یــا انتقال 
داده ها، همان شــرایط تفاهم 
مشــترک ســه ماهه همچنان 

حاکم خواهد بود.
جوسپ بوررل، مسئول سیاســت خارجی اتحادیه 
اروپا نیز بعد از این تفاهم گفت: «ایران آماده بازگشــت 
به اجــرای تعهداتش ذیل برجام در صــورت پایبندی 
واشــنگتن به بخش اقتصادی این توافق است. هرچه 
حصول توافق با ایران (برای احیای برجام) بیشتر طول 
بکشد، این کشور فرصت بیشــتری برای تبدیل شدن به 
یک قدرت هســته ای را دارد و برجام تنها راه جلوگیری 

از آن است».
شــورای عالی امنیت ملی جمهوری اسلامی ایران 
نیز در بیانیه ای با تأکید بر تداوم توقف اجرای داوطلبانه 
پروتکل الحاقی از ســوی ایران بر اساس قانون «اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم هــا و صیانت از منافع ملت 
ایــران»، درباره نحــوه ادامه کار پــس از انقضای زمان 
توافق قبلی بــا آژانس بین المللی انرژی اتمی تصمیم 
گرفــت «با توجــه به در جریــان بودن مذاکــرات فنی 
پیرامــون حل وفصل موضوعات پادمانــی میان ایران و 
آژانس بین المللی انرژی اتمی که به موازات مذاکرات 
وین در جریان است، حفظ داده های دوربین های نظارتی 
را به مدت یک ماه از تاریخ ســوم خردادماه ۱۴۰۰ ادامه 
دهد تــا از این طریق فرصت لازم برای پیشــرفت و به 

نتیجه رسیدن مذاکرات فراهم شود».
اولیانوف، نماینده روسیه در سازمان های بین المللی، 
بــا اســتقبال از این تفاهــم در توییتی نوشــت: «ایران 
تفاهم نامه موقــت با آژانس بین المللــی انرژی اتمی 
در زمینه راســتی آزمایی را به مدت یک ماه تمدید کرد. 
اقدامی ستودنی است. این امر به حفظ جو در مذاکرات 
احیای برجام در وین و تســهیل به دســت آمدن نتیجه 
موفقیت آمیز تلاش های دیپلماتیک برای احیای توافق 

هسته ای کمک می کند».

شرق: سخنگوی وزارت خارجه بار دیگر از تأکید ایران بر اجرای کامل برجام 
گفت. ســعید خطیب زاده پیش از ظهر دیروز در نشســت خبری هفتگی با 
اصحاب رســانه که به شکل مجازی برگزار شد، درباره تعیین تکلیف توافق 
بین ایران و آژانس بین المللی انرژی هسته ای تا پایان روز گذشته نیز توضیح 
داد. وی واکنش ظریف به مواضع بلینکن را به عنوان پاســخ ایران خواند و 
تأکید کرد آمریکا باید برای عبور از این مرحله در گفت وگوها تصمیم سیاسی 
بگیرد. خطیب زاده همچنین در پاسخ به سؤال یکی از خبرنگاران ناچار شد 
توضیح دهد که وزیر خارجه به سفر خارجی می رود. وی درباره مذاکرات بین 
ایران و عربستان اشاره کرد باید منتظر نتیجه این گفت وگوها بود. سخنگوی 
دستگاه دیپلماسی همچنین درباره انتخابات سوریه، سفرهای وزیر خارجه 
در هفته های گذشته، ماجرای کشتی توقیف شده در اندونزی، شکایت بحرین 

و دیدار نماینده ایران در نیویورک با سناتور آمریکایی توضیحاتی ارائه داد.
  تفاهم در دسترس است

خطیب زاده دربــاره احتمال توافق درباره احیای برجام و در پاســخ به 
پرسشی درباره اظهارات «دوگانه» طرف های ایرانی و غربی در این خصوص 
ابراز کرد: «دو گانه ای وجود ندارد. کاملا روشن است که پیشرفت های درخور 
توجهی داشــتیم و فکر می کنیم تفاهم در دسترس است. آنچه باقی مانده 
درخور توجه هستند. آنها باید مورد مداقه قرار گرفته و پیگیری شوند». وی 
افزود: «اگر تصمیم سیاســی در واشــنگتن گرفته شــود و از ادبیات، رفتار و 
منش دولت قبلی فاصله گرفته شود و از کمپین فشار حداکثری دور شوند، 
آنچه باقی مانده، می تواند به راحتی به نتیجه برسد. اگر این اتفاق رخ دهد، 
توافــق با مداقه قابل تفاهم اســت؛ ولی اگر آمریکا بــرای حفظ آن میراث 
شکســت خورده به وین برگردد، آنچه باقی مانده اســت، می تواند طولانی 
شــود». رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رســانه ای وزارت امور خارجه با 
تأکید بر اینکه ملاک ما متن برجام اســت، عنوان کرد: «آنچه نوشــته شده 
اســت باید نعل به نعل اجرا شــود و منافع ایران تأمین شــود. بعد از رفع 
تحریم ها و راســتی آزمایی ها، ایران آمــاده متوقف کردن اقدام جبرانی خود 
اســت». خطیب زاده خاطرنشان کرد: «کسی فراموش نکند برجام به خاطر 
صبر راهبردی و اقدامات باتدبیر ایران زنده اســت و نه اقدامات آنها. آمریکا 
با تمام توان سعی کرد برجام را از بین ببرد و اروپا با بی  عملی امکان انتفاع 
ایران از برجام را از بین برد. بنابراین طرف مقابل از این فرصت استفاده کند؛ 

این پنجره فرصت برای همیشه باز نخواهد بود».
  تنها وقتی توافق می کنیم که درباره همه چیز توافق کنیم

وی در پاسخ به ســؤال دیگری درباره مذاکرات وین عنوان کرد: «درباره 
آنچه در وین اتفاق می افتد، با دقت و رعایت تمامی ابعاد اظهارنظر کردیم. 
تنها وقتــی توافق خواهیم کرد که درباره همه آنچه مدنظر ایران اســت و 
همه آنچه که باید توافق شود، توافق شود. ممکن است یک هفته، دو هفته 
و یک ماه طول بکشــد. مداقه و دقت برای ما اولویت اســت». ســخنگوی 
دستگاه دیپلماســی با تأکید بر اینکه اجازه فرسایشی شدن مذاکرات را هم 
نمی دهیم، گفت: «اینکه روزانه به مقامات عالی نظام گزارش داده می شود، 
هم به خاطر این است تا از مسائل آگاه باشند و هم اگر نظری دارند، مطرح 
کنند. بنابراین پاســخ اینکه آیا گفت وگوها قفل شــده، خیر است و پیشرفت 
درخور توجهی شــده اســت». خطیب زاده اضافه کرد: «درباره تحریم های 
بخشــی، اقتصادی و موضوعات اصلی توافق شــده است. پرانتزها در متن 
رفع تحریم ها تا حد زیادی پاک شده و چند موضوع باقی مانده است». وی با 
بیان اینکه درباره اقدامات هسته ای، متن به توافقات 
خوبی رسیده اســت، اظهار کرد: «دوستان سازمان 
انرژی هســته ای گفت وگوها را پیــش بردند و بقیه 
موضوعات حل شــده است. درباره ترتیبات اجرائی 
از جمله راستی آزمایی موضوعاتی باقی مانده ولی 

آنها هم پیشرفت خوبی داشته است».
  گفت وگو نمی کنیم که بعد از ۱۸۰ روز باز مذاکره 

کنیم
این دیپلمات ارشــد در پاســخ به این سؤال که 
شــنیده شــده تحریم ها هر ۱۸۰ روز یک بار تمدید 

می شود، آیا این به معنای آن است که بعد از این ۱۸۰ روز، ایران برای تمدید 
نیازمنــد مذاکرات مجدد برای رفع تحریم هاســت؟ بیان کرد: «برجام متنی 
اســت که باید مورد اجرا قــرار بگیرد. آنچه در برجــام درخصوص تعلیق 
تحریم ها در ۱۲۰ روز و ۱۸۰ روز گفته می شــود، مربوط به کنگره اســت و در 
برجام هم آمده که بعد از هشــت ســال باید تمامی تحریم ها رفع شــود». 
خطیب زاده با بیان اینکه آمریکا باید به طور مؤثر تحریم ها را رفع کند، یادآور 
شــد: «ما گفت وگو نمی کنیم که بعد از ۱۸۰ روز مذاکره کنیم. ما درباره لغو 
مؤثر تحریم ها و طی شــدن نقاط زمانی در برجام مذاکــره می کنیم. اجازه 
نمی دهیم اقتصاد ایــران و مراودات عادی آن در حالت برزخی قرار بگیرد؛ 
کما اینکــه هیچ گاه این اجازه را ندادیم. برجام ســندی اســت که درباره آن 
صحبت می کنیم. من توصیه می کنم دوستان این سند را یک بار به صورت 
دقیق مطالعه کنند». وی در پاسخ به این پرسش که آیا می توان امیدوار بود 
این دور از مذاکرات در وین که این هفته دوباره از سر گرفته خواهد شد، دور 
پایانی باشد؟ تصریح کرد: «هیچ زمانی را مدنظر خودمان قرار نمی دهیم، جز 
زمانی که کلیه منافع ملت بزرگ ایران در چارچوب برجام تأمین شود. برجام 

نقشه راه حرکت ما خواهد بود».
  آمریکایی های به جای لفاظی به اقدام عملی فکر کنند

این دیپلمات ارشد درباره اظهارات آنتونی بلینکن مبنی بر اینکه نشانه ای 
مبنی بر تصمیم ایران برای بازگشت به تعهدات هسته ای مشاهده نکرده ایم، 
بیان کرد: «پاسخ آقای ظریف به ایشان کفایت می کند. دولت آمریکا نه تنها 
از برجام خارج شده، بلکه نقض کننده کلیه تعهداتش ذیل قطع نامه ۲۲۳۱ 
اســت و سابقه سیاهی در اجرای تعهداتش دارد». وی با بیان اینکه آمریکا 
در موضعی نیســت که جز بازگشــت و عمل به تعهداتش برگردد، یادآور 
شــد: «توصیه می کنیم آمریکایی هــا به جای لفاظی به اقــدام عملی فکر 
کنند. ما برداشــتن تحریم ها را راســتی آزمایی می کنیم؛ اگر اراده لازم را در 
طرف آمریکایی ببینیم، بعد از راستی آزمایی اقدامات جبرانی خود را انجام 
خواهیــم داد». ســخنگوی وزارت امور خارجه یادآور شــد: «توافق در وین 
نیازمند تصمیم سیاسی در واشنگتن است. آمریکا به جای استفاده از وقت و 
انرژی وین برای دفاع از میراث شکســت خورده ترامپ، مسیر را عوض کرده 
و به مســیر تعهدات خود در ذیل برجام و قطع نامــه ۲۲۳۱ برگردد. در این 
صورت مسیر پیش رو طولانی نخواهد بود». رئیس مرکز دیپلماسی عمومی 
و رسانه ای وزارت امور خارجه با بیان اینکه به طرف های مقابل گفتیم باید 
از اســتفاده از توان و انرژی وین برای مذاکره درباره موضوعات غیربرجامی 
اجتناب کنند، خاطرنشان کرد: «چیزی فراتر از برجام، گفت وگو نخواهد شد. 
از آمریکا خواسته شــده در چارچوب کمیسیون مشترک به تعهداتش ذیل 
برجــام برگردد. نه خودمان را محدود خواهیم کرد و نه در مضیقه این قرار 

خواهیم داد».
  گفت وگو درباره تمدید توافق با آژانس در شــورای عالی امنیت ملی 

انجام شده
وی درباره تمدید توافق ایران و آژانس خاطرنشــان کرد: «درباره تمدید 
توافق ایران و آژانس باید دو نکته گفته شــود. گفت وگو درباره این موضوع 
در شــورای عالی امنیت ملی انجام شــده و در پروسه نهایی شدن است. با 
نهایی شــدن، دبیرخانه یا ســازمان انرژی اتمی خبــر آن را اعلام می کنند». 
ســخنگوی وزارت امــور خارجه بــا تأکید بــر اینکه این توافق دسترســی 

فراپادامانی به آژانس را نمی دهد، ابراز کرد: «یک تصمیم بین ایران و آژانس 
اســت که فیلم برداری ها در چارچــوب پروتکل الحاقی انجام شــود ولی 
دسترسی به بازرسان آژانس داده نشود. بعد از این هم دسترسی فراپادمانی 

به بازرسان داده نمی شود. تصمیم دراین باره نهایتا اعلام می شود».
  تمدید توافق برخلاف مصوبه مجلس نیست

رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رســانه ای وزارت خارجه در پاسخ به 
این سؤال که تمدید یک ماهه توافق ایران و آژانس برخلاف مصوبه مجلس 
نیست، تصریح کرد: «مصوبه مجلس لازم الاجرا است. مصوبه مجلس هم 
عدم ایجاد دسترسی فراپادمانی یا اجرای پروتکل  الحاقی است. ایران هم در 
این چارچوب دسترســی فراپادمانی آژانس را متوقف کرده است. دوربین ها 
به فعالیت خود ادامه می دهند ولی این تصاویر داده نمی شود و دسترسی 
وجود نــدارد». خطیب زاده اضافه کرد: «اگر توافق با آژانس تمدید شــود، 
اینکه با این فیلم ها چه می شود، شورای عالی امنیت تصمیم گیری می کند. 
الان هم اگر تمدید شــود، دسترســی فراپادمانی به آژانس داده نمی شــود 
بلکه فیلم ها بعد از توافق، به آژانس تحویل داده می شود». خطیب زاده در 
پاســخ به این سؤال که آیا تمدید یک ماهه به معنای زمان تعیین کردن برای 
مذاکرات و دســتیابی به توافق است، خاطرنشان کرد: «چه یک ماه، چه دو 
یا چهار هفته، پنجره های فرصت برای رسیدن به توافق است. توافق مسیر 
طولانی را طی کرده اســت ولی آنچه مانده، قابل توجه است. وقتی توافق 
اعلام می شود که در مورد همه مسائل، توافق شده باشد. این یک ماه ربطی 

به گفت وگوها ندارد. این توافق تنها برای ضبط دوربین هاست».
  آقای عراقچی به تمام سؤالات کمیسیون پاسخ دادند

خطیب زاده درباره دیدار چهار ساعته دیروز عراقچی با اعضای کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی گفت: «گفت وگوها همواره در بستر خوبی 
میان وزارت امور خارجه و ســایر ارگان ها وجود داشــته است. دیدار دیروز 
هم در راســتای تعاملات وزارت امور خارجه و مجلس و گفت وگوهای وین 
بوده اســت. آقای عراقچی به تمامی سؤالات به خوبی پاسخ دادند». وی با 
بیان اینکه گزارش دیروز کمیسیون امنیت ملی نشان می دهد تمامی نکات 
با شــفافیت مطرح شده است، اظهار کرد: «همگی در یک مسیر حفاظت از 
منافع مردم و کشور هستیم. با این هم افزایی امکان رسیدن به فهم مشترک 

برای تأمین منافع ممکن است».
  موضوعات بحث بین روانچی و مورفی

او درباره گفت وگوی مجازی تخت روانچی با سناتور کریس مورفی هم 
ابراز کرد: «همیشــه ســفرا و نمایندگان ما در نیویورک در چارچوب وظایف 
عادی گفت وگوهایی را انجام می داده اند. درباره گفت وگوی آقای روانچی و 
کریس مورفی هم باید بگویم که این گفت وگو، برخط و آنلاین بوده و درباره 
چند موضوع بحث شــده اســت. روانچی در این دیدار اعــلام کرده آمریکا 
نمی توانــد از ابزار تحریم علیه مردم ایران اســتفاده کنــد». وی ادامه داد: 
«همچنین در این گفت وگو درباره فلســطین صحبت شده و حمایت آمریکا 
علیه اسرائیل مورد انتقاد قرار گرفته است. ایالات متحده اجازه نداد بیانیه ای 
آرام در شــورای امنیت علیه اســرائیل مطرح شود». سخنگوی وزارت امور 
خارجه درباره طرح تبادل زندانیان در این گفت وگو هم بیان کرد: «موضوع 
زندانیان ایرانــی در آمریکا هم مورد بحث قرار گرفته و روانچی اعلام کرده 
این مســئله از ضروری ترین موضوعات از بعد انســانی است که ایرانیان به 

ناحق در آمریکا گروگان گرفته شدند و باید آزاد شوند».
  عربستان باید تصمیم بگیرد رفتار خود را عوض می کند یا نه

وی دربــاره آخرین وضعیت مذاکرات ایران و عربســتان عنوان کرد: «در 
خصوص مســائل دوجانبه، منطقه و بین المللــی گفت وگوهایی در عراق 
شــروع شــده و تماس ها ادامه دارد. باید دید گفت وگوهــا به  جای خوبی 
خواهید رســید یا خیر». خطیب زاده درباره اظهارات اخیر وزیر امور خارجه 
عربســتان عنوان کرد: «عربستان باید تصمیم بگیرد آیا همچنان می خواهد 
از این ادبیات و کلام ملال آور گذشــته اســتفاده و رفتار خود را عوض نکند 
یا تصمیم گرفته به عنوان شــریک سازنده در منطقه در کنار کشورهای دیگر 

منطقه از سیاست های توسعه طلبانه و جنگ افروزانه فاصله بگیرد».
ادامه در صفحه ۵

خطیب زاده در نشست خبری هفتگی:
متن برجام باید نعل به نعل اجرا شود

ایران و آژانس تفاهم خود را تمدید کردند
یک ماه وقت اضافه دوم برای مذاکره در وین

واکنش  مقامات وزارت خارجه ایران به گفته های بلینکن
میراث ترامپ را رها کنید
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